



# ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢယနူၤအါရံၤ ၂၂ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-316-11

## မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC သး ခးသံသဝီဖိတဂၤဖဲအမၤအိၣ်ညၣ် လၢအချံပူၤအခါ, လါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ် (ဖှၣ်ပှၣ်) ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အနံၤန့ၣ် အ---, လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၀ နံၣ် ဒီးလၢအအိၣ်ဆိးဝဲဖဲ ဟ---သဝီ, မဲးကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤတဂၤ ဘၣ်တၢ်ခးအီၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပှၤကးကရၢ (SAC) သးဖိတဖှၣ်လၢ အအိၣ်ဆိလီၤသးဖဲ တၢ်မဲးခဲတၢ်လီၢ်, ဖှၣ်ပှၣ်ဂွံပှၤ, ဖဲအဝဲလၢယုအိၣ်ညၣ်ဒီးဟဲက့ၤဝဲအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလီၢ်ကဝီပူၤအံၤ SAC သးပာ်လီၤဝဲတၢ်ဘျီလၢအမၤပံးတၢ်လၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤပူၤဘၣ်ဆၣ်သန့က့, အ--- အံၤလဲၤယုအိၣ်ဝဲညၣ်ကိးမုၢ်ဂီၤ ကိးမုၢ် ဟါဒိး မုၢ်လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိးသးသမူတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအိၣ်ဝဲအယိန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### (၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	SAC သးခးသံသဝီဖိ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ပှၤလီၢ်ကျိပူၤလၢအဘူးဒီး ဟ--- သဝီ, မဲးကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါအိးကထိဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီ ပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲမုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲး ယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖှၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖှၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖှၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲ နီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီကဝီအပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိ န့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	အ---
သးနံၣ်	၅၀ နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်ခွါ
ကလုာ်	မူၤစလုၤ
ထီၣ်ပှၢ် / သဘျုး	ထီၣ်ပှၢ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤမုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	အ့ၤစလၢ
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ဟ---- သဝီ, မဲးကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ / သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ဖၣ်ပူၣ်ဝုၢ်	တၢ်မဲၢ်ခံတၢ်လီၢ်, ဖၣ်ပူၣ်ဝုၢ်	တသ့ၣ်ညါ

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲပှၤပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.**

KHRG ပျီပူၤပှၤမၤတၢ်ဖိ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးသဝီဖိလၢ ၀--- သဝီ, မဲးကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤ ဖဲလစဲးပထုဘၣ် ၂၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အပူၤ, ဒီးသဝီဖိအံၤရဲပှၤဝဲဒၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလၢကျဲဒ်လဲၣ်.**

KHRG ပျီပူၤပှၤမၤတၢ်ဖိ လူၤဃုသမံသမိးမၤလီၤတၢ် ဒီးမၤနီၣ်မၤဃါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤဒီးလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတၢ် ဒီးတဲသကိး ဘၣ်တၢ်ဒီးပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အံၤအမါန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်, မ့ၢ်တြီၢ် (ဖၣ်ပုၣ်)ကီၢ်ရၣ် ဖဲလၢစဲးပထု ဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုဘၢၣ် ၁၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အနံၤန့ၣ် အ---, လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၀ နံၣ် ဒီးလၢအအိၣ် ဆိးဝဲဖဲ ဟ---သဝီ, မဲးကျိၤကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်ပူၤတဂၤ ဘၢၣ်တၢ်ခးအီၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးဖိ တဖၣ်လၢ အအိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ တၢ်မဲၢ်ခဲတၢ်လီၤ, ဖၣ်ပုၣ်ဝုၣ်ပူၤ, ဖဲအဝဲလဲၤမၤအိၣ်ညၣ်ဒီးဟဲက့ၢ်ဝဲအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလီၤကဝီၤပူၤအံၤ SAC သုးဟံၣ်လီၤဝဲတၢ်ဘျါလၢအမၤပံးတၢ်လၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၢ်လီၤပူၤဘၢၣ်ဆၢၣ်သန့က့, အ--- အံၤလဲၤမၤအိၣ်ညၣ်ကိးမ့ၢ်ဂီၤ ကိးမ့ၢ်ဟါဒဲး မ့ၢ်လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအိၣ်ဝဲအယီၤန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၁ နံၣ်သုးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိကမီၤလံၤလံၤန့ၣ် SAC သုးအံၤဟံၣ်လီၤဝဲတၢ်ဘျါလၢအမ့ၢ် သုးတၢ်ပတၢ်အကတီၢ် ဖဲ ဖၣ်ပုၣ်ဝုၣ်ပူၤ ဒီးတၢ်လီၤဘူးတဖၣ်အပူၤလၢ စးထီၣ် ဟါခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ် တုၤ ဂီၤခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ်အကတီၢ်ပူၤန့ၣ် တြီၤဃာ်ဝဲလၢ ပုၤတဘၢၣ်ဟးထီၣ်က့ၢ်လီၤလၢတၢ်ချါန့ၣ်ဘၢၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယီ, ပုၤတဟးထီၣ်လၢတၢ်ချါဖဲတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤ အပူၤနီၣ်တဂၤဘၢၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ လၢသုးတၢ်ပတၢ်အကတီၢ်တၢ်ဘျါအံၤအယီ ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်ကီ တၢ်ခဲလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ် လၢကဖဲအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢတနံၤဂီၢ် တနံၤဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်တၢ်တဘၢၣ်လီၤ ဘၢၣ်စးဘၢၣ်အဖၢ မ့ၢ်အံၤ သဝီဖိတဖၣ်လၢ ဟ--- သဝီ (လၢအဘူးဒီးဖၣ်ပုၣ်ဝုၣ်), မဲးကျိၤကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်ပူၤအံၤ ဘၢၣ်ဂဲၤလိာ်ဝဲသပုၢ်ပုၢ်လၢ ကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိ သးသမူတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢစဲးပထုဘၢၣ် ၁၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အနံၤ ကဘၢၣ်ဖဲ ဂီၤခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, အ--- သးနံၣ်အိၣ် ၅၀ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲဟ--- သဝီဖိတဂၤ ဘၢၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢ SAC သုးဖိတဖၣ်လၢအအိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ တၢ်မဲၢ်ခဲတၢ်လီၤ, ဖၣ်ပုၣ်ဝုၣ်, ဖဲအဝဲလဲၤမၤအိၣ်ညၣ် ဝံၤဟဲက့ၢ်ဝဲအခါန့ၣ်လီၤ. အ--- အံၤ အိၣ်ဘူးဝဲဒီး န--- သီခါဖျါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအယီ အဝဲလဲၤမၤအိၣ်ညၣ် (ဒီးချံ ဖဲပုၤလိာ်ကျိပူၤ) ဖဲဂီၤခီ ဒီးမ့ၢ်ဟါလီၤအခါန့ၣ်လီၤ (အဝဲလဲၤဒီးလီၤပဲးလၢဟါခီ ဒီး လဲးထုးကွံာ်ဝဲ လၢဂီၤခီ).

ဖဲတၢ်တဂီၤန့ၣ် အ--- လဲၤထုးဝဲအပဲးလၢအလဲၤဒီးလီၤဟံၣ်ဝဲလၢမ့ၢ်ဟါခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲဟဲက့ၢ်ဒီးဃီၤချံဆူထံကၢၢ်ခိၣ်အခါ, SAC သုးဖိတဖၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ တၢ်မဲၢ်ခဲတၢ်လီၤန့ၣ် ခးအီၤဖဲအသးနီၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. အ--- အံၤဘၢၣ်ဒိဝဲဒီးကျိၤသန့က့ အဝဲဟဲက့ၢ်နီၣ်ဃီၤ ဝဲအချံဘူးကတုၤဆူထံကၢၢ်ခိၣ်ဒီး အဝဲလီၤပံာ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အမၤဒီးသဝီဖိတဖၣ်ထံၣ်လၢအလီၤတၢ်ကွံာ်ဝဲလၢချံချါ ဒီးအဝဲသ့ၣ်လဲၤဃုာ်ဃီၤလၢကမၤစၢၤအီၤဘၢၣ်ဆၢၣ် အဝဲအသးသမူဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲလဲၤဖဲအချံကပၤန့ၣ်လီၤ.

အ--- အံၤအဖိအိၣ်တဲ (၃) ဂၤ, ဒီး တၢ်မၤအိၣ်ညၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲအတၢ်မၤတခါ လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူလၢအဟံၣ်ဖိဃီဖိအဂီၢ် ဖဲတၢ်ပံးတၢ်စ့ၤအခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညါဝဲလၢ SAC သုးဟံၣ်လီၤဝဲသုးတၢ်ကလုၢ်တြီၢ်တၢ်ဟးထီၣ်က့ၢ်လီၤဘၢၣ်ဆၢၣ်သန့က့, ခီဖျါလၢမ့ၢ်ဟဲဝါထီၣ်သလံဒီးဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ဘူးကဘၢၣ်လံၤလံၤ ဂီၤခီ ၇ န့ၣ်ရံၣ်လံၤအယီ, အဝဲလဲၤမၤညၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ အ---

သံဝံၤန့ၣ် SAC သးအံၤဂ့ၢ်လိာ်ဝဲလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤတၢ်မ့ၢ်လၢအမၤဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဲဝဲလၢ ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ် ထူၣ်ဖျါသးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) ခးဝဲ အ--- အံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်က့ သဝီဖိဖဲအအိၣ်ဖဲတၢ်ခိၣ်တၢ်ဃၢၤတဖၣ်န့ၣ်ဟူဝဲလၢ ကျိသီၣ်အံၤ ဟဲလၢတၢ်မဲၤခဲတၢ်လီၤ လၢ SAC သးအိၣ်ဝဲအလီၤန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် နၢ်ဝဲလၢ SAC သးဖိတဖၣ် ခးသံဝဲ အ---, ဘၣ်ဆၣ် အဝဲတဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢ အမဲၤညါတဘျီဘၣ် မ့ၢ်လၢ SAC သးအံၤမၤပျံၤအဝဲသ့ၣ်လၢကမၤကၢ်က့ၤ အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်မံၤမံၤန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၁ နံၣ်သးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိကမီၤလံၤလံၤန့ၣ် SAC သးအံၤ ဟးအိၣ်ခိးဟံးန့ၣ်ဝဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢလၢ ဖၣ်ပူၣ်အဝဲပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ပၢ်လီၤဝဲတၢ်ဘျီလၢအမ့ၢ် သးတၢ်ပၢ်အကတီၢ်လၢ စးထီၣ် ဟါခီ ၆ နၢ်ရံၣ် တုၤ ဂီၤခီ ၆ နၢ်ရံၣ်အကတီၢ်ပူၤန့ၣ် ဩၣ်ဃာ်ဝဲလၢပုၤတဘျီ မၤကပီၤမ့ၢ်အူ မ့တမ့ၢ် မၤသီၣ်မၤသဲတၢ်ဘၣ်လီၤ.

သဝီဖိလၢ ၀--- သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤတဂၤ တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢ- “သဝီဖိတဖၣ်အတၢ်အိၣ်သးနးဝဲဒိၣ်မးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဟီၣ်ဘၣ်ယၢၤဝဲ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တအိၣ်တအိၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ် ဒီဖျါလၢ တၢ်မၤတံာ်တံာ်လၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤ လၢတၢ်လုာ်အိၣ်နီၢ်ခိးသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.” အဝဲတဲအါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လဲ ပုၤမၤအိၣ်မ့ၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တဖၣ်ဟံးန့ၣ်ဝဲတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒီး ဆါအိၣ်ဟုသးလၢအပူၤကလံၤဒိၣ်ဝဲဝဲသဝီပူၤလီၤ. အဝဲတဲဝဲလၢ - “ယၢ်ဟူၤလၢ ဖဲဖၣ်ပူၣ်ဝဲပူၤန့ၣ် ဟးသးတထာ် အပူၤအိၣ် ဝဲ ၂၆၀,၀၀၀ က့. သဝီဖိလၢအကျိၣ်အစ့တအိၣ်ဘၣ်တနီၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ပူၤအိၣ်ဟုသးတန့ၣ်ဘၣ်. ပုၤမၤအိၣ်မ့ၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ် တဖၣ်အဝဲသ့ၣ်တဆါဝဲဟးသးဖဲ အပူၤအတလီၤဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ဆါဝဲလၢအထၢ်လီၤ. အိၣ်ဒၣ် SAC သးလီၤ လၢအပူၤအိၣ် ဟုသးလၢအထၢ်န့ၣ်န့ၣ်.”

သဝီဖိအံၤဖဲတၢ်သံကွၢ်အီၤလၢအတၢ်မ့ၢ်လၢခါဆူညါအဂီၢ် လၢဘၣ်ထွဲဒီးတကီၢ်ခါတၢ်အိၣ်သးဖဲလီၤကဝီၤပူၤအခါအဝဲစံးဝဲလၢ- “ပမ့ၢ်လၢလၢ ခါဆူညါ ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢကီၢ်ပယီၤပူၤအံၤကဟဲဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၤဝဲ. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒု တၢ်အိၣ်သးဖဲဖၣ်ပူၣ် ဝဲအံၤဒုကနးထီၣ်န့ၣ်ဒီးအလီၤ ဒီး သဝီဖိတဖၣ်ဘၣ်ဃၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဟးဖျါ ဒီး ကသ့ၣ်ဝံၤလီၤဒိဝဲလီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျီကအိၣ်ထီၣ် စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လီၤ. SAC သးဖိလၢ ၁၆၇ (၄၀၈) တဖၣ် ဒီး ပုၤအိၣ်ဖဲဖၣ်ပူၣ်ဝဲပူၤတနီၤန့ၣ် န့ၣ်လီၤလၢပုၤသဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်ပူၤ ဒီး ဂ့ၢ်ဆူၣ်ပျိဆူၣ်န့ၣ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤတဖၣ်ဖဲသဝီဖိတဖၣ်တအိၣ်လၢဟံၣ်ဘၣ်အခါလီၤ. ပုၤထံၣ်ထွဲဝဲသးဖိတဖၣ်အံၤဟံးဆူၣ် ဂ့ၢ်ဆူၣ်တၢ်ဘၣ်ဆၣ် ပုၤတဲအဝဲသ့ၣ်တဘျီဘၣ်. ယနၢ်လၢ ခါဆူညါန့ၣ် တၢ်ဆီတလဲဘၣ် အိၣ်ထီၣ်လီၤ. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒု တၢ်ကဟဲနးထီၣ်လီၤ. တၢ်ဆီတလဲမ့တအိၣ်ဘၣ်ဒု ပုၤလၢခဲတစီၤဂီၢ် အဝဲသ့ၣ်တပလၢၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်ည့ၣ်မုၢ်သးမုၢ်ဘၣ်.”

**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဖါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပုၤလၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဟ့ၣ်ဝဲ KHRG တၢ်ပျဲလၢကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

**ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်**

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျ့တဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပျၢၣ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဝိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.